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سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس اظهار 
داشــت: دولت حتما باید به صــورت واقعی این 
بدهــی را پرداخــت کند بطوریکــه در دارایی و 
ترازنامه بانک ها، آثار آن مشاهده شود اما دولت ها 
از روش هایــی مانند تهاتر یا تجدیــد ارزیابی 
دارایی هایی که در اختیار بانک ها قرار دارد بر روی 
کاغذ این بدهی ها را تسویه و اعلام می کنند که این 
میزان بدهی را به بانک ها پرداخت کردیم و مدعی 
می شــوند که اولین دولتی هستند که در نیم قرن 
گذشته بدهی بانک ها را پرداخت کرده اند و از این 

دست از تبلیغات و اظهارات را مطرح می کنند.
غلامرضا مرحبا درباره سیاست بانک مرکزی مبنی بر انحلال 
بانک های تورم زا و اینکه تا چه حدی تصمیمات تکلیفی دولت 
درباره بانک ها به ناترازی آنها و تورم زا بودن آنها اثر می گذارد، 
اظهار داشت: ناترازی بانک ها یکی از آفت های نظام بانکی و 
اقتصاد کشورمان است و اتفاقا همین برداشت ها، بی انضباطی ها 
و خلق پول بدون پشــتوانه ای که در گذشته رخ داده، یکی از 
عوامل اصلی رشــد تورم و نرخ عجیب و غریب تورمی است 
که در کشورمان وجود دارد بنابراین باید با این عامل مبارزه کرد.

وی ادامه داد: اگر بانک هایی تخلفاتی در این حوزه داشته باشند 
بایــد تحت نظارت و کنترل قرار بگیرند و با متخلفان برخورد 
شــود و هدف از مجازات در جامعه بازدارنگی است. اما اینکه 
چه نوع برخورد و چه نوع مجازاتی انجام شــود باید متناسب 

با سطح تخلف و توســط مراجع ذی ربط مانند شورای پول و 
اعتبار تصمیم گیری شود و این در مورد تمام بانک های دولتی و 
خصوصی صدق می کند و حتما این کار باید انجام شود تا هرگونه 
خروج از حیطه فعالیت سفید بانکی که باعث می شود آثار تورمی 
یا آثار منفی اقتصادی متوجه اقتصاد شود یا ترازنامه بانک ها را 
دچار ناترازی کند، رصد و کنترل شــود. از این رو طبیعتا بانک 

مرکزی و وزارت اقتصاد باید با این تخلفات برخورد و مقابله کند.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو با ایلنا 
تاکید کرد: اما واقعیت این است که دولت های مختلف، از هر 
گروهی و از هر نحله فکری چه اصولگرا و چه اصلاح طلب در 
ادوار گوناگون، هر کجا به مشکل و مانعی برخوردند، بانک ها را به 
عنوان قلکی در نظر گرفتند که می توانند دست در جیب آنها کنند 

و پول برداشت کنند.وی گفت: دست در جیب بانک ها کردن در 
واقع دست در جیب مردم کردن است و برداشت از اموال مردم 
است که نه از لحاظ قانونی صحیح است و نه علم بانکداری به 

ما اجازه می دهد که این اقدامات را انجام دهیم.
مرحبا با بیان اینکه در حال حاضر بزرگترین بدهکار نظام بانکی 
کشــور، دولت است، اظهار داشت: دولت حتما باید به صورت 
واقعی این بدهی را پرداخت کند بطوریکه در دارایی و ترازنامه 
بانک ها، آثار آن مشــاهده شود اما دولت ها از روش هایی مانند 
تهاتــر یا تجدید ارزیابی دارایی هایی که در اختیار بانک ها قرار 
دارد بر روی کاغذ این بدهی ها را تسویه و اعلام می کنند که 
این میزان بدهی را به بانک ها پرداخت کردیم و مدعی می شوند 
که اولین دولتی هستند که در نیم قرن گذشته بدهی بانک ها را 
پرداخت کرده اند و از این دست از تبلیغات و اظهارات را مطرح 
می کنند. سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: اما 
افرادی که در این زمینه حرفه ای هستند می دانند که عملا این 
تسویه ها واقعی نبوده و این نوع تسویه و تهاتر صرفا پاک کردن 
صورت مساله است و تاثیری در قدرت موسسه مالی مانند بانک 
برای ارائه خدمات بیشتر ندارد. از این رو دولت باید به صورت 
واقعی بدهی به بانک ها را پرداخت کند و همچنین نظارت های 
کافی باید وجود داشته باشد تا جلوی بی انضباطی بانکی گرفته 

شود.
وی درباره اقدامات دولت مبنی بر استقراض غیر مستقیم از 
بانک ها از طریق دستور به بانک ها برای تامین کسری صندوق ها 

و ... گفت: این اقدام اگر معنی استقراض را هم ندهد اما مانند 
همان دست کردن در جیب مردم است.مرحبا افزود: بانک یک 
صنعت است و الزامات و زنجیره تامین و توزیع خود را دارد. وقتی 
از یک صنعت حرف می زنیم صنعت باید تولیدکننده باشد. به 
ایــن معنا که علم بانکداری و روش های نوین بانکداری پیاده 
شود وگرنه نتیجه دخالت ها در هر صنعتی حتی اگر خیرخواهانه 
هم باشد، همان وضعیت صنعت خودروسازی کشور می شود.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه باید اجازه 
داد صنعت براساس علم و قوانین و قواعد و الزامات که برای آن 
صنعت طراحی شده و به صورت یک اصل ثابت شده تعریف 
شده، خود را اداره کند، اظهار داشت: به هر حال در یک اقتصاد 
دولتی قرار داریم که دولت ها در بانک های بزرگ به طور مستقیم 
یا غیرمستقیم سهام دار هستند. بنابراین این بانک ها مجبور به 
اطاعت از دســتورات بانک مرکزی یا وزارت اقتصاد هستند و 
محتمل است که به بانک ها فشارهایی وارد شود تا برای رفع 
برخی از کاستی ها از بانک ها خواسته شود که این کاستی ها را 
برطرف کنند که شاید برخلاف مسائل نظام و اصول بانکداری 
باشد.وی افزود: نمی گویم این تعاملات به معنای استقراض است 
اما این همکاری ها از گذشــته وجود دارد و در حال حاضر هم 
انجام می شود. اما باید به سمتی حرکت کنیم که این اقدامات 
انجام نشوند و اجازه دهیم صنعت بانکداری سر پا باقی بماند و 
از طریق ارائه خدماتی که به صنعت کشور و بخش خصوصی و 

مردم می دهد به دولت هم کمک کند و دست دولت را بگیرد.

سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس:

دولت بزرگترین بدهکار بانکی است ارتش سد محکمی در برابر تکفیری ها است
رییس جمهور گفت: پیام ارتش و نیروهای مسلح ما به نیروهای فرامنطقه ای به ویژه 

نیروهای آمریکایی این است که هرچه زودتر منطقه را ترک کنند.
سیدابراهیم رئیسی در مراسم رژه روز ارتش با بیان این که »امروز مردم احساس یکی بودن با ارتش را 
دارند«، اظهار کرد: امروز مردم با همه نیروهایی که پاسدار حریم جمهوری اسلامی هستند احساس یکی 
بودن دارند. حضور نیروهای مسلح ما برای منطقه امنیت ساز است.وی افزود: پیام این حضور و روز ارتش 
پیام صلح و دوستی برای کشورهای منطقه است و هر دستی که بخواهد امنیت برای منطقه را حفظ کند 
را می فشارد. اما پیام ارتش و نیروهای مسلح ما به نیروهای فرامنطقه ای به ویژه نیروهای آمریکایی این 
است که هرچه زودتر منطقه را ترک کنند. به گزارش اقتصاد آنلاین، وی با بیان این که »حضور نیروهای 
فرامنطقه ای کمکی به امنیت منطقه نمی کند«، یادآور شد: اما حضور نیروهای سرافراز ما به امنیت منطقه 
کمک می کند. نیروی مسلح ما در مقابل تروریست ها چگونه از حضور اشرار و نیروهای تکفیری در منطقه 
با تمام وجود و با فرماندهی سردار شهید سلیمانی جلوگیری کرد؟ بر هیچکس در منطقه پوشیده نیست که 

چطور نیروهای مسلح ما برای تمامیت ارضی کشورهای منطقه ایستادگی کردند.
رییس جمهور خطاب به مردم و ملت های منطقه اظهار کرد: ارتش و نیروهای مسلح ما همواره پشتیبان 
امنیت، آسایش و زندگی آرام شما خواهد بود و پاسدار انقلاب شکوهمند اسلامی و خون شهدای انقلاب 
اسلامی است و خانواده معظم شهدا بدانند که اگر تا امروز آثار خون شهدای آنان توانسته در برابر جاهلیت 
مدرن ایستادگی کند، ارتش و نیروهای مسلح ما این مسیر را ادامه می دهد.وی تأکید کرد: امروز دولت 
خود را نسبت به تجهیز و پشتیبانی نیروهای مسلح موظف می داند. دولت خود را موظف می داند که دغدغه 

نیروهای مسلح را در این زمینه برطرف کند.

 نباید بهانه هایی مانند قاچاق
 مانع اصلاح قیمت کالاهای پایه ای شود

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس می گوید مواد اولیه تولید کالاهای پایه ای 
مانند فولاد، پتروشیمی و مس به صورت ریالی و بعضا با نرخ های یارانه ای در اختیار 
تولیدکنندگان قرار می گیرد.نباید با بهانه هایی مانند قاچاق، فضایی فراهم شود که 
محصولی که مواد اولیه آن به صورت ریالی تامین می شود، دلاری به دست مصرف 

کننده برسد.
حجت اله فیروزی درباره رویکرد برخی شرکت های دولتی بزرگ که از مواد اولیه داخلی استفاده کرده 
اما قیمت محصولات خود را با دلار تلگرامی و قیمت های جعلی مطابقت می دهند، گفت: مواد اولیه تولید 
کالاهای پایه ای مانند فولاد، پتروشیمی، مس و... به صورت ریالی و بعضا با نرخ های یارانه ای در اختیار 
تولیدکنندگان قرار می گیرد از سوی دیگر هزینه انرژی و دستمزد کارگر نیز با ریال پرداخت می شود اما 
محصول نهایی آن با نرخ ارز آزاد محاسبه و به دست مصرف کننده می رسد.نماینده مردم فسا در مجلس 
روش مذکور را نادرست دانست و افزود: بخشی از نارضایتی ها در حوزه افزایش قیمت ها ناشی از عدم 
اصلاح این روند است.وی اضافه کرد: قیمت کالاهای پایه ای به بازنگری نیاز دارد؛ هر محصول تولید شده 
در داخل که مواد اولیه موردنیاز آن با قیمت ریال تامین می شود باید با نرخ ریالی به دست مصرف کننده یا 
زنجیره های بعدی تولید برسد.این نماینده مردم در مجلس یازدهم در گفت وگو با خانه ملت درباره برخی 
اظهارنظرها مبنی بر اینکه اگر قیمت کالاهای پایه ای با نرخ ریال محاسبه شود، قاچاق این محصولات 
افزایش می یابد، تصریح کرد: محصولاتی مانند فولاد، پتروشیمی، مس و... کالاهایی نیستند که بتوان 
آن را به صورت چمدانی و عادی قاچاق کرد.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: سازمان ها 
و دستگاه های بسیاری مسئول و متولی مبارزه با قاچاق هستند بنابراین نباید با بهانه هایی مانند قاچاق، 
فضایی فراهم شــود که محصولی که مواد اولیه آن به صورت ریالی تامین می شود، دلاری به دست 

مصرف کننده برسد.

 زمزمه هایی برای اجرایی نشدن پروژه مسکن ملی
 در برخی از مناطق شنیده می شود

نماینده بافق مهریز در مجلس گفت: زمزمه هایی شنیده می شود که قرار است پروژه 
ساخت مسکن ملی در برخی از مناطق به بهانه کمبود زمین کنار گذاشته شود.

به گزارش ایسنا، محمدرضا صباغیان در جلسه علنی دیروز  مجلس در تذکری با انتقاد از گرانی و تورم 
گفت: مشکل اصلی نظارت است. ناظران را بدون اسلحه به جنگ گرانی می فرستیم. باید آنها را تجهیز 
کنیم.وی همچنین در تذکری به وزیر راه گفت: موضوع ساخت مسکن ملی را مرحوم رستم قاسمی شروع 
کرد و آقای بذرپاش هم وعده ادامه این پروژه را داد اما زمزمه هایی شنیده شده که به بهانه کمبود زمین 
در برخی از مناطق می خواهند این پروژه را کنار بگذارند.صباغیان ادامه داد: درصد زیادی از آسیب های 
روحی و روانی و مشکلات مردم به دلیل سکونت در آپارتمان است پس اجازه دهید که خانه های ویلایی 

در پروژه مسکن ملی ساخته شود.

 افزایش سطح روابط با همسایگان تاثیر مستقیم 
در معیشت مرزنشینان دارد

نماینــده مردم چابهار در مجلس با بیان اینکه هرگونه افزایش ســطح روابط با 
کشورهای همسایه تاثیر مستقیم در معیشت مرزنشینان دارد، گفت: دولت در همین 
راستا باید نسبت به توسعه زیرساخت های مرزی در حوزه گمرک، راه و پایانه ها و 

تامین تجهیزات لازم اقدام کند.
معین الدین سعیدی در خصوص اقدامات دولت سیزدهم در بهبود وضعیت مرزها و مرزنشینان، گفت: 
مرزها همیشه فرصت هستند، متاسفانه در ادوار مختلف به این ظرفیت بی بدیل توجه نشده است اما یکی 
از رویکردهای دولت آقای رئیسی توجه به بازارچه های مرزی و ارتقای روابط با همسایگان بوده که این 
موضوع تاثیر مستقیم در اقتصاد مرزنشینان و انتفاع ملی داشته و ارزش افزوده هم در سطح ملی ایجاد 
کرده است.نماینده مردم چابهار، نیک شهر، کنارک وقصرقند در مجلس، افزود: مرزهای رسمی در این 
دولت افزایش یافته و زیرساخت های مرزی به خصوص در مرزهای مهم مانند ریمدان، پیشین و میرجاوه 
در سیستان و بلوچستان، فراهم شده است.سعیدی تاکید کرد: ما باید بپذیریم که تا ابد همین کشورها، 
همسایگان ما هستند و هرگونه افزایش سطح روابط با این کشورها تاثیر مستقیم در معیشت مرزنشان دارد 
لذا از این نظر رویکرد دولت سیزدهم قابل دفاع است.وی در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به اقداماتی که 
برای توسعه روابط اقتصادی در مرزها باید در دستور کار دولت قرار گیرد، گفت: دولت باید زیرساخت های 
مرزی را در حوزه گمرک، راه و پایانه ها فراهم کند و نسبت به تامین تجهیزات لازم اقدام کند. در این 
زمینه وزارتخانه های اقتصاد و راه رویکردهای خوبی دارند و بخشی از کار هم اجرا شده و بخشی منوط به 

تامین منابع مالی است که امیدواریم در سال 1402 توجه جدی به این موضوع شود.

 حق التدریس معلمان با وجود الزام قانونی 
به صورت ماهانه پرداخت نشد

عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس با تأکید بر لزوم پرداخت 
معوقات معلمان به ویــژه در حوزه رتبه بندی و حق التدریس معلمان، گفت: حق 

التدریس معلمان با وجود الزام قانونی به صورت ماهانه پرداخت نشد.
حسین حق وردی با اشاره به بررسی تقاضای اعمال ماده )2۳4( آیین نامه داخلی از سوی تعدادی از 
نمایندگان در خصوص عدم پرداخت به موقع حقوق و مطالبات فرهنگیان کشور توسط سازمان برنامه و 
بودجه که در دستور کار کمیسیون آموزش مجلس قرار دارد، گفت: این دستور کار برای پیگیری پرداخت 
مطالبات فرهنگیان به ویژه مربوط به معوقات رتبه بندی، پرداخت حق التدریس ها، اضافه کاری ها و 
مطالبات معلمان خارج از کشور بوده که در دستور کار قرار گرفته است. به گزارش خانه ملت، نماینده 
مردم شهریار و قدس و ملارد در مجلس با یادآوری اینکه تاریخ اجرای قانون رتبه بندی معلمان از ۳1 
شهریورماه 1400 بوده ولی تا کنون معوقات سال 1400 پرداخت نشده است، تصریح کرد: این معوقات 
شامل فرهنگیان مشغول به تدریس و بازنشستگان مشمول قانون می شود که باید هرچه سریع تر با تعامل 
بین سازمان برنامه و وزارت آموزش و پرورش پرداخت شود.حق وردی یادآور شد: از سوی دیگر مجلس 
در سال گذشته مصوبه ای مبنی بر پرداخت ماهانه اضافه کاری و حق التدریس فرهنگیان داشت که این 
ارقام نیز نه تنها ماهانه پرداخت نشد، بلکه پس از 4 ماه تأخیر در فروردین 1402 پرداخت شد.وی افزود: 
یکی از راه های جبران کمبود معلم، اضافه کاری معلمان شاغل و بازنشسته است تا با فعالیت بیشتر آن ها 
مشکل آموزش و پرورش حل شود. قطعا برای این فعالیت فوق برنامه معلمان باید مشوق هایی داشته 
باشیم یا حداقل حاصل زحمات آن ها را به صورت ماهانه و به موقع بپردازیم ولی این پرداختی ها نیز با 
تأخیر انجام می شود و انگیزه ای برای معلم باقی نمی گذرد.عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری 
مجلس ادامه داد: از سوی دیگر معوقات متفرقه دیگری نیز مثل حق الزحمه امتحانات و حقوق معلمان 

شاغل در خارج از کشور نیز وجود دارد که باید دید دولت برای ساماندهی این موارد چه برنامه ای دارد.

گرانی ها در شروع سال جدید خلاف شعار سال است
نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس با اشاره به گرانی ها در کالاهای اساسی 
و خودرو، در ســال جدید گفت: این روند خلاف شعار سال و باعث افزایش تورم 

خواهد شد.
به گزارش ایلنا، علیرضا پاک فطرت در نشست دیروز مجلس در تذکر ی، گفت: جناب رئیس جمهور 
از عملکرد شما و همکاران شما گله مند هستیم، چرا به شعار سال و بیانات رهبری توجه نکردید. شعار 
سال مهار تورم و رشد تولید بود. جناب رئیس جمهور نه اینکه توجهی به بیانات رهبری نکردید بلکه 
در اول سال کام مردم را تلخ کردید.نماینده مردم شیراز و زرقان در مجلس ادامه داد: قیمت برنج، شکر، 
مرغ، مصالح ساختمانی، فولاد، سیمان و همه چیز را و حتی عوارض دولتی را گران کردید، دلیل این 
گرانی چیســت؟ اگر نام این را رشد تورم نمی گذارید چه نامی به آن می دهید؟ شما با گران کردن 
خودرو در واقع ارزش پول ملی را پایین آورده اید و این یعنی خلاف بیانات رهبری. لطفا در عمل پیرو 

رهبری باشید.

اخبار کوتاه 

پورفلاح رییــس اتاق بازرگانی ایران و ایتالیا با بیان اینکه رفع 
تحریم ها به تنهایی مشکلات را حل نمی کند، گفت: بی ثباتی 
در اقتصاد، قدرت برنامه ریزی حتی برای یک ماه آینده را هم از 

تولیدکننده گرفته است.
سهم ایران از ایـن میزان سـرمایه  گـذاری در جهـان 0.0۹ درصد اسـت. بـر 
اســاس گزارش سال 2022 آنکتاد )کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل( در 
خصوص وضعیت سرمایه گذاری خارجی جهان، میزان سرمایه گذاری مستقیم 

خارجی در ایران طی سال 2021 به 1 میلیارد و 42۵ میلیـون دلار رسیده است.
 ایران که عملا سهمی از سرمایه گذاری خارجی ندارد، در طول سال های گذشته 
با مهاجرت سرمایه های داخلی و فعالان اقتصادی خود مواجه شده است. احمد پور 
فلاح رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ایتالیا به بازار می گوید: مهم ترین چالش 
سرمایه گذار داخلی و خارجی بی ثباتی در اقتصاد است. او می گوید: بی ثباتی ها 
در اقتصاد ایران تا آنجا پیش رفته که تولید کننده حتی نمی تواند برای تامین مواد 
اولیه و تولید خود در یک ماه آینده برنامه ریزی کند.پور فلاح در بخش دیگری از 
سخنان خود با بیان اینکه باید به دنبال یک رابطه برد- برد با تمام دنیا باشیم، گفت: 
تحریم ها کمر اقتصاد کشور را شکسته و همه بخش ها به نوعی از این تحریم ها 
آسیب می بینند. متن کامل گفتگوی بازار با احمد پ. ر فلاح مشاور عالی اتاق 

بازرگانی و رییس اتاق مشترک ایران و ایتالیا را در ادامه می خوانید:
به نظر شما اتاق های بازرگانی تا چه اندازه می توانند در دور زدن 

تحریم ها کمک کند؟
من اصلا با دور زدن تحریم ها موافق نیستم. باید شرایط طوری باشد که بتوانیم 
به صورت قانونی به تجارت با دنیا بپردازیم؛ در غیر این صورت با مشکلاتی که 
امروز با آن مواجه هستیم، روبرو می شویم. به عنوان مثال ارز موجود در کشور 
ناکافی بوده و هزینه های بیشتری بابت تجارت می پردازیم. در چنین شرایطی 
شــاهد افزایش قیمت دلار در بازار و به تبع آن نرخ تورم و کاهش قدرت خرید 
خانوار خواهیم بود.واقعیت این است که تحریم ها کمر اقتصاد کشور را شکسته 
و همه به نوعی از این تحریم ها آسیب دیدند. ما باید با دنیا بر اساس یک رابطه 
برد- برد ارتباط داشته و دست از ارتباط گزینشی برداریم این همان کاری است 
که کشورهای پیشرفته و موفق دنیا انجام داده اند. حتی کشورهایی همچون 
امارات و عربستان به این نتیجه رسیده اند که باید به تعامل با دنیا بپردازند و به 
همین دلیل از نظر صادرات و توسعه اقتصادی دیگر قابل مقایسه با ما نیستند. 
در واقع این کشورها به واسطه ارتباطی که با دنیا برقرار کردند، راه صد ساله را 
ظرف مدت کوتاهی طی کردند.البته لازم به یادآوری است که خروج از تحریم ها 
به تنهایی کافی نیست. مادامی که عوامل مکمل در تجارت را نپذیریم مشکل 
ما حل نخواهد شد. حتی با فرض اینکه تحریم ها برطرف شود؛ آیا بدون الحاق 
به FATF می توان جابه جایی پول انجام داده و به تجارت با سایر کشورها 
بپردازیم.؟ در شــرایطی که به عضویت FATF در نیامده ایم برداشته شدن 

تحریم به تنهایی تاثیری ندارد.
به نظر شما مهم ترین دغدغه صنایع در سال گذشته چه بوده است؟

نبود ثبات قوانین و شرایط اقتصادی را می توان مهم ترین دغدغه فعالین صنعتی 
و اقتصادی در سال 1401 دانست. زمانی ما برای بازه های زمانی طولانی و میان 
مدت برنامه ریزی می کردیم؛ اما حالا حتی برای سرمایه گذاری های کوتاه مدت 
خود هم نمی توانیم برنامه ریزی دقیقی کنیم. همین مساله باعث شده که رشد 
واقعی ســرمایه گذاری در ایران روند نزولی پیدا کرده و سرمایه گذاری خارجی 

عملا حذف شود. جالب است که بدانید در ۷ رتبه ریسک بندی که صورت گرفته 
ایران در جایگاه ششم قرار داریم.

 با توجه به شرایط اقتصادی کشــور معمولا برنامه ریزی ها 
در واحدهای صنعتی برای چه بازه زمانی صورت می گیرد؟

برای بخش تقاضا بتوان برای ۶ ماه آینده می توان برنامه ریزی کرد. اما برای 
تولیــد و تامین مواد اولیه حتی قدرت برنامه ریزی برای یک ماه را هم نداریم. 
متاسفانه همه اقتصاد ما به دلار گره خورده است. به همین دلیل فکر نمی کنم 
که سال 1402 خیلی بهتر از سال 1401 باشد. مگر اینکه سیاست مداران ما طور 
دیگه ای فکر کرده و در سیاست گذاری های خود تجدید نظر کنند. باید به دنبال 
تعامل با دنیا باشیم چراکه برای رشد اقتصادی و حیات هیچ راهی جز این نداریم. 

ما قادر به حرکت در جزیره بسته نیستیم.
در صحبت های خود به حذف شــدت سرمایه گذاران خارجی 
از اقتصاد ایران اشاره کردید. در سرمایه گذاری های داخلی چه 

وضعیتی داریم؟
در جذب سرمایه های داخلی هم شرایط به شدت نگران کننده است. نه تنها 
خبری از سرمایه گذاری جدید نیست بلکه شاهد کوچ سرمایه های داخلی هستیم. 
بســیاری از صنایع در حال مهاجرت از ایران و ســرمایه گذاری در کشورهای 
همسایه هستند تا اینگونه هم به نوعی از شر تحریم ها خلاص شده و دیگر 
ناچار نباشند که برای انجام یک فعالیت مولد هزار و یک راه نرفته را امتحان کنند.

به نظر شما مهم ترین عواملی که سرمایه گذاری در ایران را 
نزولی کرده و حتی موجب مهاجرت آنها شده است؟

مقررات و رویه  های پیچیده برای سرمایه گذاری خارجی بسیاری از سرمایه گذاران 
را از پیگیری فرصت ها در کشور منصرف می کند. مضاف بر پیچیدگی رویه ها، 
طولانی مدت بودن روند طی شدن رویه ها، کسب و تمدید مجوزها و ترخیص و 
بارگیری در گمرکات نیز به موانع جدی داخلی در امر جذب سرمایه گذاری بدل 
شده اند. نبود شفافیت در فرآیند تصمیم  گیری، نبود سیاست های صنعتی مشخص 
که به سرمایه گذار خارجی سیگنال دهد و در نهایت سرعت پایین بوروکراسی 
نیز مانع سرمایه  گذاری خارجی شده اند. اما مساله دیگری که خروج سرمایه و 
نیروی انسانی را تشدید می کند مساله فساد است. ایران در شاخص ادراک فساد 
)The Corruption Perceptions Index( در سال 2022 در میان 
1۸1کشور، در رتبه 14۷ بوده است. نبود پاسخگویی و شفافیت در بخش دولتی 
و تجاری، فضای نامناسبی را برای سرمایه  گذاران خارجی ایجاد می کند. مشکل 
فساد نه  تنها هزینه های تجارت را افزایش می دهد، بلکه خطر جریمه  های قانونی 

و آسیب به اعتبار را نیز برای سرمایه  گذاران خارجی ایجاد می  کند.

نماینده مردم مهریز در مجلس با انتقاد از نبود نظارت بر بازار 
گفت: مشکل گرانی و تورم نبود نظارت در تعارض منافع است.

محمدرضا صباغیان بافقی در نشســت علنی دیروز مجلس در تذکری خود 
خطاب به رئیس جمهور گفت: و ما ادارک گرانی! و ما ادارک تورم! و ما ادارک 
بی پولی. حقوق و مزایای من و شما نمی گذارد، ما گرانی و بی پولی را درک کنیم، 

فکری بردارید که برنمی دارید، نه اینکه نخواهید، مشکل اصلی آن نظارت است 
که به آن نمی پردازید.نماینده مردم مهریز و بافق و بهاباد و خاتم و ابرکوه در 
مجلس افزود: مشکل اصلی تورم و گرانی، تعارض منافع و ضعف در نظارت بوده، 
جنگجویان بدون اسب و شمشیر را به جنگ گرانی می فرستید، آنها را تجهیز 
کنید.به گزارش ایلنا، وی خطاب به وزیر راه و شهرسازی گفت: مرحوم رستم 
قاسمی سنگ بنای ساخت یک طبقه و ویلایی در مسکن ملی را بنا نهاد، شما 
بعد از گرفتن سکان وزارت راه تأکید کردید همین مسیر را ادامه خواهم داد، در 
بسیاری از مناطق و شهرها این طرح اجرایی شد، زمزمه هایی است که در برخی 

مناطق به دلیل کمبود زمین، این طرح کنار گذاشته خواهد شد.
صباغیان بافقی از وزیر راه و شهرسازی سوال پرسید؛ شما و خانواده محترمتان 
علاقمندید در خانه های ویلایی و یــک طبقه زندگی کنید یا در قفس های 
بتونی آپارتمانی چندین طبقه؛ اگر شما نمی خواهید مردم هم نمی خواهند ولی 

سیاست گذاری ها آنها را مجبور می کند گرفتار زندان های آپارتمانی شوند.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم ادامه داد: آقای وزیر بررســی کنید چه 

درصدی از آسیب های اجتماعی محصول سکونت در این خانه ها است.

رئیس کمیســیون عمران مجلس گفت: به دنبال راهکارهایی 
هستیم تا نرخ سود بانکی را به حدود ۱۰ درصد برسانیم تا بار 

سنگین اقساط از دوش مردم برداشته شود.
محمدرضا رضایی کوچی رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی در 
تشریح نشست مشترک با وزیر راه و شهرسازی گفت: امروز میزبان وزیر راه و 
شهرسازی و معاونان وی در کمیسیون عمران مجلس بودیم، سه نفر از نمایندگان 
مجلس نیز سوالاتی در حوزه بافت های فرسوده، شبکه ریلی و راه های اصلی و 
روستایی مطرح کردند که با جواب کامل وزیر همه آنها قانع شدند. پس از آن نیز 
وزیر راه گزارشی در حوزه اقدامات صورت گرفته درحوزه ساخت مسکن ارائه کرد.
این نماینده مردم در مجلس ادامه داد: در حوزه مسکن سه موضوع وجود داشته 
که باید به آنها بپردازیم. ابتدا تامین زمین است که خوشبختانه با رویکردی که 
وزارت راه و شهرسازی در پیش گرفته با زمین های تحت مالکیت دستگاه های 
دولتی و اراضی الحاق شده به شهرها، برای حدود 2 میلیون واحد مسکونی تامین 
زمین صورت گرفته است و به لحاظ بانک زمین در حال حاضر وضعیت وزارت راه 
و شهرسازی مطلوب است و ان شاءالله در ماه های آینده بهبود هم پیدا خواهد کرد.
به گزارش بــازار، وی اضافه کرد: موضوع دیگر عملکرد بانک ها در پرداخت 
تسهیلات است که مقرر بودند در سال اول بیش از ۳۶0 هزار میلیارد تومان و 
در سال دوم بیش از ۵00 هزار میلیارد تومان به حوزه مسکن تسهیلات پرداخت 
کنند که متاسفانه اکثر بانک ها همراهی لازم را نداشتند و تنها بانک مسکن بوده 

که به وظایف خودش تقریبا عمل کرده است.
این نماینده مردم در مجلس عنوان کرد: به نظر می رســد با تغییراتی که در 

بانک ها صورت می گیرد با توجه به دســتورات رئیس جمهور در شورای عالی 
مسکن در ماه های آینده حضور بانک ها در پرداخت تسهیلات پر رنگ تر خواهد 
شدوی اظهار کرد: نرخ سود 2۳ درصدی که بانک ها در نظر گرفتند، به معنی 
پرداخت اقســاط ۷ میلیون تومانی توسط مردم است که بسیاری از اقشار توان 
پرداخت این مبلغ را ندارند. لذا به دنبال راهکارهایی هستیم تا بتوانیم نرخ سود 
بانکی را به حدود 10 درصد برسانیم تا بار سنگین اقساط از دوش مردم برداشته 
شود. البته مدلهای مختلفی طراحی شده و وزیر راه و شهرسازی نیز پیشنهاداتی 
برای این امر مطرح کردند، امیدواریم با این روش هایی که مد نظر است بتوانیم 
سود بانکی را کاهش داده و قیمت تمام شده مسکن را کاهش و بازپرداخت اقساط 
را برای مردم آسان تر کنیم.رئیس کمیسیون عمران مجلس تاکید کرد: موضوع 
دیگر قیمت بسیار بالای مصالح ساختمانی است. لذا قرار شد با حضور وزیر صمت 
و وزارت راه و شهرسازی مکانیزمی طراحی کنیم مصالح ساختمانی را با شرایط و 
قیمت مناسب در اختیار انبوه سازان و تولید کنندگان قراردهیم، تاکید ما و وزیر راه 
و شهرسازی این است که در پروژه مسکن سازی، وزارت راه نقش سیاست گذار 
و تسهیل گری داشته باشد و مسئولیت ساخت بر عهده مردم و بخش خصوصی 
باشد لذا فضا به گونه ای باید فراهم شود برای حضور بخش خصوصی و انبوسازان 
به صورت مشارکتی و خود مالکی جاذبه ایجاد شود و شاهد حضور بیشتر مردم در 

اجرای پروژه های عمرانی باشیم.
وی در پایان تاکید کرد: با توجه به گزارشــی که وزیر راه و شهرســازی در 
کمیسیون عمران دادند اقدامات خوبی در حال انجام بوده و خوش بین هستیم که 

آینده شرایط مسکن از شرایط فعلی رکود ساخت مسکن بهتر شود.

نبود ثبات مهم ترین چالش سال ۱۴۰۲ نماینده مردم مهریز در مجلس:

رئیس کمیسیون عمران مجلس:

 قدرت برنامه ریزی
 برای یک ماه آینده را هم نداریم

 حقوق و مزایای من و شما نمی گذارد 
ما گرانی و بی پولی را درک کنیم

 مردم توان پرداخت
 اقساط ۷ میلیونی نهضت ملی مسکن را ندارند

بانک مرکزی در حالی بانکهای ناتراز و ناســالم را به دلیل ایجاد 
تــورم و خلق پول تهدید به انحلال، ادغام یا لغو مجوز کرده که 
کارشناسان می گویند؛ این بانک باید توان خرید و ادغام چنین 

بانکهایی را داشته باشد.
پس از تاکید بانک مرکزی بر اصلاح عملکرد شبکه بانکی کشور برای خروج 
برخی بانک ها از ناترازی و تهدید آنها به لغو مجوز، اغلب بانکهایی که کیفیت 
دارایی  آنها نامطلوب و منابع آنها پاسخگوی نیاز مشتریان نیست به تکاپو افتاده تا 
بتوانند با راهکارهای اصولی از تیررس بانک مرکزی در امان مانند. هر چند این 
امر زمان بر است و نیاز به برنامه ریزی دارد اما بالاخره مدیران ناکارآمد و سری 
بانک های ناسالمی که به نفع خود با خلق پول و انجام سرمایه گذاری در پروژه های 
سودآور مشکلات فراوانی را به اقتصاد کشور تحمیل کرده اند باید جوابگوی چنین 
معضلی شوند. بانکهایی که بنگاهداری را سرلوحه خود قرار داده و سپرده های مردم 
را در بخش های غیر مولد بکار می گیرند، این رویکرد نادرست باعث شده تا آنها با 
کمبود نقدینگی مواجه شوند و برای تامین منابع و پرداخت پول به سپرده گذاران و 
مشتریان بناچار خود را به در و دیوار زنند چرا که دارایی های موهوم و منجمد آنها 

در پروژه ها یا مالسازی ها  و ... قفل شده است.
 دست به دامن شدن بانک های ناتراز برای تامین نقدینگی

 به دیگر بانکها
حال در این شرایط که سطح تقاضا برای نقدینگی افزایش و عرضه آن در چنین 
بانک هایی با هم منطبق نیست، بنابراین بانک دچار معضل ناترازی شده و مجبور 
می شــود منابع و نقدینگی مورد نیاز خــود را از دیگر بانکها تامین و یا از بانک 
مرکزی دریافت کند. اقدامی نامطلوبی که تبعات آن منجر به خلق پول و رشــد 

تورم می شود.
البته رویکرد بانک مرکزی در شــفاف سازی عملکرد بانکها برای سالم سازی 

فعالیت شبکه بانکی و مهار رشد تورم با تهدید بانک های ناتراز به ادغام یا لغو مجوز 
را باید به فال نیک گرفت اما به گفته کارشناسان نظارت و رصد دقیق فعالیت بانکها 
برای جلوگیری از بروز چنین اتفاقاتی باید از قبل مد نظر قرار می گرفت و از این 
پس نیز نظارتها بایستی به گونه ای باشد که هیچ بانکی جرات تخلف و سرپیچی 

از قانون و مقررات تعریف شده را نداشته باشند.
بانکهایی که طی سالهای گذشته از ریل بانکداری خارج و برای کسب سود های 
هنگفت منابع بانک را که امانت سپرده گذاران نزد آنها بوده را در بخش های غیر 
مولد چون ساخت واحدهای مسکونی انبوه، تاسیس مراکز تجاری و اختصاص 
به شرکت های زیر مجموعه بکار گرفته و اکنون به دلیل ناتوانی در نقد کردن 
دارایی ها دچار ناترازی شده اند. به طوری که برای پرداخت سود و سپردهای مردم 
مجبور به قرض ار دیگر بانک ها و بانک مرکزی شده تا همچنان پایه پولی افزایش 

و تورم بر مدار رشد قرار گیرد.
سر بانکهای ناتراز چگونه به سنگ خورد؟

کامران ندری، کارشــناس بانکی و معاون ســابق پژوهشی پژوهشکده پولی 
و بانکی بانک مرکزی در گفتگو با »بازار« گفت: خروج بانکهای ناتراز از چنین 

معضلی بستگی به میزان ناترازی آنها دارد، البته چنین موضوعی دارای حالت های 
مختلف است، به طور مثال شاید یک بانک به دلیل سرمایه گذاری در پروژه ای با 
مشکل کمبود نقدینگی مواجه شود که این مسئله به دلیل عدم نقد نشوندگی دچار 
ناترازی شود و چون منابع بانک صرف آن پروژه شده است، دست مدیران بانک 
 از وجود نقدینگی خالی مانده و نمی تواند پاسخگوی مراجعه کنندگان و مشتریان 

خود شوند.
وی افــزود: همچنین اگر یک بانک با کمبود نقدینگی صرف، آن هم در یک 
موقعیت زمانی مواجه شود به راحتی می تواند نیازهای خود را از طریق دریافت 
پول از دیگر بانک ها و یا اخذ تسهیلات از بانک مرکزی مشکل کمبود نقدینگی 
مورد نیاز را به این شــیوه تامین کند. اما نکته قابل توجه و اساسی این است که 
چنانچه بانکی میزان دارایی های و بدهی هایبش باهم همخوانی نداشته باشند 
این نابرابری موجب خواهد شــد که بانک در مقابل تقاضای نقدینگی از سوی 
ســپرده گذاران دچار مشکل جدی شود. البته برخی بانک های ناتراز بعضا سود 
حاصل از سرمایه گذاری های انجام شده را توزیع نمی کنند و برای سودآوری بیشتر 
آن را در جاهای دیگر سرمایه گذاری کرده که تبدیل به دارایی برای بانک می شود.

 رویکرد اصلاح ساختار نظام بانکی 
برای خروج بانکهای ناسالم از ناترازی

ندری با بیان اینکه بانک مرکزی برای پایان دهی به ناترازی بانک ها بایستی با 
رویکرد اصلاح شبکه بانکی و توجه به اعمال مدیریت درست عملکرد بانکها وارد 
میدان شود افزود: به نظر می رسد راهکار اصولی برای سر به راه کردن بانک های 
ناسالم و ناکارآمد ادغام با دیگر بانک ها و یا شرکت های بزرگ تامین سرمایه است 
تا با مدیریت منابع اموال بی کیفیت و مسکون توسط آن شرکت ها خریداری و 
در اختیار بانک قرار گیرد، شیوه ای که به اصطلاح روش »گریز« نامیده می شود.

وی ادامه داد: راهکار دیگر خریداری چنین بانک هایی معمولا از ســوی دولت 

انجام می شــود تا مدیریت این بانکها در دست خود دولت قرار گیرد، البته این 
رویکرد آخرین مرحله بوده چرا که دولت هم اکنون شرایط مساعدی برای خرید 
بانک های ناکارآمد را ندارد و اگر بخواهد چنین بانکهایی را منحل یا لغو مجوز و 
یا خریداری کند باید به تبعات آن نیز بیندیشد زیرا انحلال به معنایی ورشکستگی 
بانک بوده و تسویه سپرده گذاران نیز کار راحتی در این شرایط اقتصادی نیست چه 
بسا وظیفه انحلال و تسویه حسابها باید از طریق نهادهای قضایی انجام شود. از 
طرفی با مواجه چنین پدیده ای شکایت از بانک توسط طلبکاران و سپرده گذاران 
مطرح خواهد شد که در این فرایند باید حقوق مشتریان بانک بدون کم وکاست 

رعایت شود.
 مالیات تورمی که در پی خلق پول توسط بانکها ایجاد می شود 

و مردم آن را می پردازند
این کارشناس بانکی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد با توجه به تورمی که از 
طریق خلق پول پرقدرت توسط بانکهای ناکارآمد ایجاد می شود، ادامه فعالیت آنها 
اقتصاد کشور و خانوارها را با چالش جدی مواجه می کند و دود این ناکارآمدی با 
توجه به افزایش نرخ تورم به چشم مردم می رود چرا که مردم در زمان رشد تورم 
با گران شدن قیمت کالا و خدمات در بازار رو به رو شده و به نوعی مالیات این 
ناکارآمدی را در قالب رشد قیمت ها و تورم می پردازند از طرفی چنین پدیده ای 

منجر به افت شدید ارزش دارایی هایشان می شود.
بنا به این گزارش، دولت بخصوص بانک مرکزی باید دوربین های نظارتی خود 
را بر عملکرد بانک ها روشن کند و فعالیت آنها را بخوبی رصد نماید تا بانک ها 
در مســیر درست کار بانکداری را به نحو احسن و طبق قواعد و مقررات تعریف 
شــده انجام دهند نه بنگاهداری. چرا که بنگاهداری و سرمایه گذاری بانک ها 
 به نفع بانک بوده در حالی تبعات منفی آن دامن گیر اقتصاد و معیشــت مردم 

می شود.

دبیر انجمن صنایع همگن قطعه ســازان می گوید کــه با اصرار به 
قیمت گذاری دستوری و اختلاف قیمتی ایجاد شده میان کارخانه و بازار، 

در حال دادن یارانه سیاه به خودرو هستیم.
 آرش محبی نژاد در نشست خبری اظهار کرد: یکی از اصلی ترین مشکلاتی که در 
سال های گذشته صنعت خودرو ایران با آن رو به رو بوده، نامشخص بودن شیوه نهایی 
فروش خودرو به مصرف کننده است و این جابجایی های مداوم در کنار سردرگمی مردم، 
قطعه سازان را نیز برای برنامه ریزی با چالش مواجه کرده است. وی با اشاره به فضای 

رانت ایجاد شده میان قیمت خودرو در کارخانه و بازار، تشریح کرد: در واقع خودروسازان 
ما یا دولتی هستند یا مردم عادی در بازار سرمایه سهامدار آن به شمار می روند. با این 
شیوه ما پول را از کل جامعه می گیریم و در اختیار کسانی قرار می دهیم که با شانس یا هر 
مسیر دیگری، توانسته اند خودرو را با قیمت کارخانه دریافت کنند. به این ترتیب یک  یارانه 
سیاه در بازار خودرو فعال کرده ایم که در نهایت به ضرر خودروساز، قطعه ساز و مصرف 

کننده نهایی در بازار است.
به گزارش ایســنا،دبیر انجمن قطعه ســازان با بیان اینکه با این شیوه، رشد تولید در 

خودرو رخ نخواهد داد، گفت: تولید وقتی رشد می کند که قیمت تمام شده یک محصول 
مشخص بوده و قیمت فروش آن با نرخی بالاتر در نظر گرفته شود اما ما در خودرو با 
این پدیده مواجه هستیم که تولیدات جدید با ضرر به فروش می رسند و به این ترتیب 
هر چه تولید بیشتر شود، ضرر هم بیشتر می شود. پس باید راهی پیدا کرد تا این روند 

را متوقف کنیم.

محبی نژاد با بیان اینکه تنها انحصار موجود در خودرو به بازار نهایی آن باز نمی گردد، 
تشریح کرد: این که مواد اولیه به شکل انحصاری تولید می شود عملا فراموش شده است. 
اگر بنا بر قیمت گذاری دستوری است، چرا تنها محصول نهایی شامل آن می شود؟ چرا 

فولاد و آهن و مس و سایر مواد اولیه را در این فهرست قرار نمی دهیم؟
وی به امید قطعه سازان برای اصلاح امور اشاره کرد و گقت: جدا از آنکه ما باید این سوال 

را بپرسیم که اگر قطعه سازان دیگر فعالیت نکنند، اساسا کشور چه ظرفیتی برای واردات 
و تامین ارز آن دارد، در واقع آنچه که باعث شده ما همچنان به کار خود ادامه بدهیم، امید 

به آن است که در آینده این روند اصلاح شود.
محبی نژاد خاطر نشان کرد: اینکه عددی در حدود 1۶0 هزار میلیارد تومان از نقدینگی 
موجود در جامعه در مدتی کوتاه برای خرید خودرو از سوی مردم سرمایه گذاری می شود، 
ظرفیت این بازار و صنعت را نشان می دهد و امیدواریم که با بهبود اوضاع از ظرفیت های 

این بخش استفاده شود.

اصلاح یا حذف بانک های ناسالم از شبکه بانکی!

در حال دادن یارانه سیاه به خودرو هستیم

پرداخت مالیات تورم خلق پول، از جیب مردم

؟


